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Líšeňský Sokol patří k nejstarším souvisle fungujícím spole-
čenským sdružením působícím v naší městské části. Jeho vze-
stupy i útlumy, období rozvoje, zastavení, omezení či dokonce 
zákaz činnosti v dobách světových válek odrážejí peripetii dob-
rovolných i státních struktur na území současné České repub-
liky.

Myšlenka založení Sokola v Líšni se rodila 
v okruhu tehdejšího učitele obecné trojtřídní 
školy Antonína Šímy, který se známými osob-
nostmi líšeňské historie, Františkem a Eduar-
dem Elplem a Josefem Šikralem, chodil cvičit 
do Židenic v závěru osmdesátých let 19. sto-
letí. Po úspěšném II. všesokolském sletu 
v Praze v roce 1892 se rozhodli založit pod patronací brněnského 
Sokola obdobnou tělocvičnou jednotu v Líšni. Ustavující schůze se 
konala 9. října 1892. Sokolský život v obci zahájilo 65 zakládajících 
členů.

S rozvojem občanského života v závěru Rakousko-uherského 
mocnářství zesiloval i národnostní akcent sokolské myšlenky. 
V nové Československé republice pak Sokol zvýraznil svoji státo-
tvornou roli a stal se jednou z nejvýznamnějších veřejných organi-
zací.

V první a druhé světové válce položila řada líšeňských sokolů živo-
ty za osvobození své vlasti. V padesátých letech po krátkém boji 

Sokoli v Líšni rozdávají
radost ze sportu už 130 let

Líšeňský Sokol zve průvodem na veřejné cvičení (1946) pokračování na str. 14
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Určitě ještě nemáme vyhráno, ale podařilo se mi díky vaší podpo-
ře získat čas pro další jednání.

Podařilo se nám vrátit Územní plán k  přepracování, abychom 
ochránili zeleň v sídlišti – bohužel je otázkou, jak to dopadne, neboť 
se blíží volby a o přijetí územního plánu budou rozhodovat noví 
zastupitelé města Brna.

Dne 8. 8. 2022 jsem podal námitky ke stavebnímu řízení a získal 
čas, kdy může město zastavit stavební řízení, a to zpětvzetím sou-
hlasu za vlastníka sousedního pozemku.

Rozhodl jsem se vás podrobně informovat, co vše jsme v dané vě-
ci udělali. Bohužel nehorázný alibismus pana náměstka primátor-
ky Petra Hladíka, který nás všechny informoval, že nelze nic dělat 
a že jsme neudělali dost, je k ničemu. Pan náměstek by měl pomo-
ci hledat způsoby, jak výstavbě zabránit a ne důvody, proč to nejde. 
V příloze jsem vypsal veškeré dopisy, dokumenty, které předchá-
zely současnému stavu. O tom, co vše děláme, právě doklady vy-
povídají nejvíce (viz dále). 

Po nastudování podaného stavebního povolení jsem nalezl něko-
lik nedostatků, a na ty jsem upozornil a podařilo se nám stavební 

Mojí prioritou je otevírat radnici lidem a zajistit transparentní 
komunikaci. To je podle mne základ úspěšného vedení a záro-
veň možnost předcházet konfliktům a nedorozuměním nad 
důležitými projekty.

Díky vaší podpoře jsem se stal zástupcem veřejnosti, abych nejen 
z pozice starosty, hájil zelenou Líšeň. Zároveň dlouhodobě usiluji 
o vznik veřejného parku při ulici Houbalova. Každý velký projekt 
začínáme debatou a anketou, co a jak si občané přejí. 

V  loňském roce jsme vydali informační noviny a anketu do ulic 
Vlkova, Štefáčkova, Strnadova, Sedláčkova, Houbalova a Masarova, 
abychom prověřili, co si občané přejí a jak chtějí využít území. Z té-
měř 400 odpovědí bylo 77 % pro komponované území parku.

Koncem roku 2021 se podařilo získat pozemky od soukromníků. To 
umožnilo zahájit projektové práce a za méně, než rok budeme mít 
stavební povolení. V ideovém projektu je Park Houbalova rozdělen 
do několika zón, které nesou různé funkce. Od těch pro aktivní 

Park Houbalova –
Park Podle vašicH Představ

Fakta o výstavbě mezi ulicemi zikova – elPlova
řízení pozastavit. Největší problém je, že máme dva soupeře. Jed-
ním je developer a bohužel druhým je samo město Brno, jehož 
zástupci (vedoucí majetkoprávního odboru), přes naše písemné 
žádosti o vydání zamítavého stanoviska za vlastníka sousedního 
pozemku, dělá přesný opak. 

trávení času, jako jsou přírodní hřiště a ka-
várna, přes relaxační plochy ve stínu vyso-
kokmenného sadu a odpočinkové louky.

Zadržování dešťové vody prioritou
Prvkem, který by měl být pojítkem celého prostoru, je voda. Ta se 
zde bude vyskytovat jak v podobě tůní a rybníčků, tak i jako potok, 
protékající severní částí plochy. Celý park by tak zároveň sloužil ja-
ko velká houba, zadržující a postupně uvolňující dešťovou vodu 
z panelových domů na ulici Houbalova a z přilehlých komunikací.

Řešení nekopíruje vlastnosti nedávno upravené Rokle. Počítá se 
zachováním větší intimity a diskrétnosti v území v protikladu k ote-
vřenosti Rokle. Zároveň je však nutné zajištění bezpečnosti a po-
tlačení a prevence negativních jevů, především vandalství a rušení 
nočního klidu. Naší ambicí je i propojení sídliště bezpečnou cestou 
pro pěší a napojení území Parku Houbalova pomocí stezky vedou-
cí po tramvajovém náspu k Havaně a zde připojení stezky na sys-
tém cest a chodníků bez automobilové dopravy. 

Bezpečný chodník k základní škole
Současně chceme vybudovat chybějící chodník spojující bytový 
dům Sedláčkova se ZŠ Masarova. Zvýšila by se tak bezpečnost 
chodců, neboť dle Policie ČR nelze v  těchto místech zřídit další 
přechod a přecházení zde tedy není bezpečné. V tomto případě 
však bude záležet na postoji vlastníků částí pozemků nutných pro 
vybudování nového chodníku.

Neopominutelnou součástí každého projektu je samozřejmě i ná-
sledná udržitelnost. V daném případě tedy budoucí údržba parku. 
A to je vždy úkol z nejtěžších. Je-li těžké něco vybudovat, je mno-
hem těžší to udržovat na potřebné úrovni, v potřebné kvalitě a ze-
jména v čistotě. Údržba Rokle ukazuje, že i toto umíme zvládnout.

Našim zájmem je odpovědně připravit budoucnost parku, aby byl 
krásným místem setkávání a odpočinku nás všech.
l Břetislav Štefan, Váš starosta

pokračování na str. 3
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Skončilo další volební období a je čas se ohlédnout. Nejenom 
velké projekty, ale především každodenní práce na záleži- 
tostech, které nejsou vidět a přitom jsou pro chod obce a ži- 
vot občanů důležité, by měly být prioritou všech nových zastu-
pitelů. 

Minulé období 2018–2022 bylo o mnoho složitější než ty předchozí. 
Museli jsme se vyrovnat s mnoha problémy, které předchozí zastu-
pitelé neznali. Lockdown přinesl problémy firmám i lidem, vzápětí 
vypukl konflikt na Ukrajině. Myslím, že jsme vše zvládli, ať to byla 
pomoc líšeňským podnikatelům, občanům nebo uprchlíkům. 

A co se nám podařilo? Máme polikliniku, jejíž bezpečnostní stan-
dardy jsou nyní srovnatelné s  novými moderními budovami. 
I technické rozvody jsou nové a začíná se s kosmetickými úprava-
mi – společné prostory v interieru budovy dostanou přívětivý výraz 
a vzhled.

Polovina budovy Orlovny , která bude sloužit všem občanům Líšně 
i spolkům je opravena, předána a připravena na užívání. Stavbaři 
začali s  rekonstrukcí druhé části, na kterou Národní sportovní 
agentura přispěla dotací skoro 21 milionů korun – tato část bude 
nadále sloužit jako sportovní základna pro líšeňské děti a mládež. 
Celá Orlovna by se měla zaskvět v plné kráse v létě příštího roku.
V srpnu jsme také dokončili další letošní velkou stavební akci. Bu-
dova z předminulého století na ulici Šimáčkova, kterou musel ná-
jemce – Střední zdravotnická škola EA – z důvodu totální havárie 
stropu a krovu opustit, je opravena. Studenti zde opět zasedli od 
1. září do lavic a navíc je po rekonstrukci možné vestavět do pod-
kroví nové prostorově velkorysé učebny pro rozšíření školy.

Ve finále je projekt celkové modernizace a zvýšení kapacity MŠ 
Michalova o dvě třídy, který se nám podařilo prosadit. Statutární 
město Brno, které by mělo projekt financovat, by mělo ještě letos 
najít dodavatele stavby a příští rok by stavbaři měli na mateřskou 
školu nastoupit. 

Do konce roku by měl být ve finále i projekt výstavby odborných 
učeben na ZŠ Novolíšeňská. Budova bude splňovat všechny poža-
davky na energeticky nenáročnou moderní stavbu využívající pro 
svůj provoz energii ze slunce, tepelných čerpadel i šedou (deš- 
ťovou) vodu. Tento projekt je přihlášený do dotačního programu 
Evropského fondu pro regionální rozvoj. 

Do školských budov jsme z rozpočtu MČ za čtyři roky investovali 
víc než 75 milionů korun, drobné opravy do této částky nepočítá-

Brno,  zastoupené vedoucí majetkoprávního odboru, vydalo sou-
hlasné stanovisko s uložením a položením sítí (kanalizace, vodo-
vodní přípojky apod.) do městských pozemků. Dobře, tento krok 
by se dal ještě chápat – s ohledem na rovné zacházení ke všem 
fyzickým a právnickým osobám ve městě Brně. 

Nemohu však souhlasit a ani pochopit, že majetkoprávní odbor si 
nechá znehodnotit sousedící pozemky. Vlastník pozemků (Brno) 
může požadovat, aby byla uplatněna tzv. sklopka – tj., že výška no-
vé budovy po sklopení nesmí zasahovat na sousední pozemek – 
tedy bez souhlasu vlastníka. Vnímám to jako byrokratickou škodo-
libost. Je mi smutno, že úředníci města nehájí své občany, kteří 
žádají peticemi a jsou podporováni líšeňskou samosprávou, aby se 
nezahušťovala zástavba sídliště.

Nicméně souhlas vydala vedoucí majetkového odboru na základě 
obecného pověření rady města Brna. Brno je velmi centralizované 

a v této mašinérií se ztrácí přehled a dobrá znalost místních pomě-
rů. V Líšni tato kompetence není přenesena a vedení obce se vždy 
rozhoduje dle požadavků občanů a ochrany Líšně. O to samé žá-
dám zástupce Brna.

Zaslal jsem dopis paní primátorce, náměstkům a radním města 
Brna, kteří mohou uplatnit svá práva a povinnosti. Primátorka, ná-
městci a radní Brna mohou odebrat kompetenci vedoucí majetko-
právního odboru. Mohou a měli by v zájmu občanů změnit sou-
hlasné stanovisko Brna se stavbou na nesouhlasné – za vlastníka 
sousedního pozemku. Tím by se celé stavební řízení zastavilo, ne-
boť bez tohoto souhlasu nemůže developer stavět. Získal by se čas 
na výkup či směnu, jak Brno běžně dělá. Líšeň bude tomuto koná-
ní nápomocna. Následně musíme dohlédnout, aby v  územním 
plánu byla plocha převedena na zeleň, abychom lokalitu ochránili 
dlouhodobě. 
l Břetislav Štefan, Váš starosta

velké stavební akce byly ukončeny
a Předány, další začínají

me. Letos ještě dokončujeme akci výměny 
oken na ZŠ Pohankova a dveří na ZŠ Novolí-
šeňská a dovybavení školní kuchyně ZŠ Hol-
zova a Masarova.
l Iva Kremitovská, I. místostarostka

Další připomínkou historie v Líšni je kromě památníku Danuše 
Muzikářové od 15. září 2022 Lidická hrušeň. Štěp památného 
stromu, který v roce 1942 unikl zkáze při srovnávání obce Li- 
dice se zemí, byl v přivezený do Brna a slavnostně zasazený 
v areálu Základní školy Novolíšeňská.

Bude tak dalším živým symbolem zničení i zmrtvýchvstání Lidic, 
mementem nejen pro současné a budoucí žáky školy, ale určitě 
i pro každého z nás. Je potřeba se občas zamyslet nad historií, po-
učit se z ní a vážit si toho, že my i naše děti žijeme v míru.
l Iva Kremitovská
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>>> pokračování ze str. 1
na první louku. Při výjezdu z trailu buďte 
opatrní, sjíždíte na frekventovanou cestu. 
K okruhům číslo 2 a 3 se dostanete 
asfaltovou  cestou, která se odděluje  
z údolí do kopce za bývalou restaurací  
U Raka (dnes Pilgrim). Kus před 
hájenkou se rozhodnete, zda vyrazíte 
doleva na okruh č. 2, nebo vyzkoušíte 
okruh č.3 vpravo.
 
Na dvojce vás čeká ještě chvilka 
stoupání. Odměnou vám bude trasa 
nejdelší, která měří 14 kilometrů, je 
méně technická a nejvhodnější pro 
děti. Po kličkování, klesání i stoupání se 
dostanete k cíli, a to opět k první louce. 
A opět dávejte pozor, vjíždíte na cestu 
oblíbenou zejména mezi pejskaři, tak 
ať nepřejedete nějakou tlapku. Nebo 
si ještě kousek vyšlápnete po asfaltce 
a vydáte se doprava na okruh číslo 
3. Tato trasa, jež začíná klesáním, je 
vhodná pro zdatnější cyklisty. V první 
části je trať značená červenou barvou 
a končí černou. Po nejnáročnějším 
(nebo také nejzábavnějším, záleží na 
úhlu pohledu), 6,5 kilometru dlouhém 
úseku se vyhoupnete opět na asfaltové 
cestě nad restaurací Pilgrim. Dávejte 
při výjezdu pozor, ať se nesrazíte  
s projíždějícím autem či jiným cyklistou, 
který si to peláší seshora.

Všechny stezky jsou v různých úsecích 
značeny informativními cedulkami. 
Např. zvýšená opatrnost, křížení cest, 
možnost srážky s autem a tak podobně. 
Dbejte tedy těchto upozornění. Když 
se po asfaltové cestě vrátíte dolů  
a u Pilgrimu se dáte doprava, zakrátko 

se dostanete na konec první louky. 
Toto místo spojuje všechny trasy,  
a proto je zde plánovaná základna. 
Na jaře 2020 plánujeme otevření 
ZÁKLADNY V MARIÁNSKÉM ÚDOLÍ. 
Cyklisté zde naleznou půjčovnu 
kol, servis, obchůdek s infocentrem  
a občerstvení. Základna byla v plánu 
mnohem dříve, avšak stále čekáme na 
všechna povolení k výstavbě. Zásadní 
byla změna územního plánu. Jsme ale 
trpěliví a věříme, že na jaře 2020 vám 
základna otevře své dveře. Srdečně 
zveme i procházející pěší na osvěžující 
nápoj či něco dobrého k zakousnutí“, 
informuje Veronika Tušková.
 
V plánu je také cyklokroužek pro 
děti od 6 let. Děti se v něm naučí, 
jak ovládat své kolo a pohybovat se 
s ním v terénu. Takový cyklokroužek 
úspěšně funguje už druhým rokem 

při základně v Jedovnicích. Líšeňské 
singletraily  se  jeví  jako  ráj  na  Zemi  
a štěstí pro všechny. Bohužel tomu 
tak  ale  není.  Traily  v  Líšni  mají   
i nepřátele. V červenci 2018 neznámý 
pachatel na jednu ze stezek nastražil 
past v podobě hromady kamení, a to 
těsně za zatáčkou. Jeden z jezdců, který 
trasu brázdí pravidelně, utrpěl vážné 
zranění. Na přelomu března a dubna 
tohoto roku se opět našel záškodník, 
který vynaložil ještě větší úsilí a do země 
nastražil pasti v podobě kovových trnů. 
Tentokrát tuto skutečnost projíždějící 
cyklista nahlásil policii. Policisté však 
nakonec případ kvůli nedostatku 
důkazů odložili. „Nepodařilo se zjistit, 
kdo tam hroty umístil a proč, zda  
v tom byl úmysl”, uvádí zpravodajský 
portál www.idnes.cz z  10. dubna 2019. 

HLAVNÍ TÉMA NÁZORY Z RADNICE

„Jsem z Líšně a jezdím tady často. 
Kombinuji cesty kolem rybníků i traily. 
Na trailech si ale nejvíc vyčistím hlavu, 
protože nemám strach, že mě někdo 
skočí do cesty, nebo se zamotám do 
vodítka nějakého psa. Jezdím tady  
i s pětitiletým klukem. Představa, že se 
za zatáčkou vrhne do hromady kamení, 
mě k smrti děsí. Kuba je malý kluk,  
a když si to nemocnicí odskákal 
dospělý chlap, který už má něco 
naježděno, nechci ani domyslet, co 
by mohlo čekat našeho Kubu“ říká 
maminka Verča (36). Při pravidelných 
údržbách trať kontrolujeme. Doufáme, 
že podobné situace se už nebudou 
opakovat. Dotyčný (či dotyční) by si 
měl uvědomit, že tím ohrožuje zdraví  
a životy ostatních,“ dodává paní Tušková.
 
Další, kteří z trailů nejsou nadšení, 
jsou myslivci. Stěžují si na hlučnost 
cyklistů. Zástupci spolku s nimi jednali 
a společně nalezli kompromisní 
řešení spočívající  ve zkrácení doby, po 
kterou jsou traily otevřeny. Z důvodu 
vyloučení rušení zvěře při pastvě  
a minimalizace rizik z výkonu práva 
myslivosti jsou stezky otevřeny 
následovně:

 ▶ prosinec - únor -  
STEZKY UZAVŘENY!!!

 ▶ březen, duben, září - listopad -  
9:00–17:00

 ▶ květen - srpen - 8:00–19:00
 
A co by Veronika Tušková ráda 
vzkázala bikerům líšeňských 
singletrailů? „Aby se jim u nás líbilo 
a zároveň bych je chtěla poprosit, 
aby dodržovali provozní řád, byli vůči  
sobě ohleduplní a také aby nám 
třeba formou členství či jinak přispěli 
na pravidelnou údržbu, neboť stezky 
nejsou nijak zpoplatněny. Děkuji.“�
   Martina Rychtářová

RADOST  
PRO TERÉNNÍ 
CYKLISTY V LÍŠNI

MĚNÍME LÍŠEŇ –  
KLÍČEM JE DIALOG,  
ANEB HLEDÁME JMÉNO

ŠKOLNÍ ROK V PLNÉM 
PROUDU

KONTEJNERY NA BIOODPAD V ŘÍJNU A LISTOPADU

V sousedství školy Masarova leží ladem pozemek, který 
přes určité snahy jej vylepšit, zůstal do dnešních dnů 
opomenut. Je na čase to změnit. Považuji za nezbytné 
znát Váš názor na budoucnost této pustiny. 

Stejně jako jsme po rozsáhlých debatách s místními zahájili 
revi-talizaci parku Trnkova, v níž budeme pokračovat na jaře 
odstraněním škaredých kontejnerů u parku (nahradíme je 
elegantními pod-zemními kontejnery, jež jsme na základě 
požadavků občanů vybrali trojnásobně větší), tak s Vámi 
chci prodiskutovat budoucí podobu tohoto místa. Sed ut 
perspiciatis  unde  omnis  iste  natus  error  sit  voluptatem  
accusantium doloremque laudantium, totam rem aperiam, 
eaque ipsa quae ab illo inventore veritatis et quasi architecto 

Vážení občané, školní rok je v plném proudu. Ti z Vás, 
kteří mají děti školou (nebo školkou) povinné, většinou 
ví, co se děje, a že toho není málo. Náš cíl – vytvořit 
dětem i pedagogům co nejlepší podmínky – se daří 
naplňovat. Zde je pár příkladů. 

Úspěšně dopadla rekonstrukce svítidel a podlah obou 
tělocvičen ve škole Holzova. Určitě ji kromě žáků oceňují 
i sportovní kluby, které tělocvičny využívají v  odpoledních 
hodinách. Rekonstrukce ZŠ Horníkova, kterou zajišťuje MMB, 
pokračuje neustále za provozu školy, postupně jsou jednotlivé 
úseky dokončovány. Na konci prázdnin byla předána 
opravená místnost kuchyně, škola od nás dostala příspěvek 
na modernizaci gastro zařízení. Pro venkovní prostor nyní 
zpracová-váme projekt na workoutové hřiště, které budeme 
realizovat na začátku příštího roku. V ZŠ Novolíšeňská proběhla 

Vážení spoluobčané, milí Líšňáci, začátkem června jsme 
vám nabídli speciální svoz bioodpadu a přistavili velké 
modré kontejnery firmy FCC Environment na několik 
míst. Zájem byl velký, proto jsme objednali kontejnery 
proto jsme objednali kontejnery proto jsme objednali 
kontejnery v dalších dvou termínech: 18.–21. října  
a 22.–25. listopadu 2019. Kontejnery budou přistaveny vždy od 
pondělí do pátku na třech místech:

 ▶ roh ulic Kubelíkova a Samoty (u Broďáku)
 ▶ roh ulic Ondráčkova a Zlámanky (u bývalých jatek)
 ▶ roh ulic Klicperova a Bodlákova (odstavná plocha)

Připomínám, že do kontejnerů je možné ukládat pouze rostlinný 
odpad ze zahrady, zbytky jídel, ovoce, zeleniny, slupky i výkaly 
drobných domácích zvířat. Naopak se do kontejneru nesmí 
vkládat maso, kosti, uhynulá zvířata, olej a obaly z potravin, 

beatae vitae dicta sunt explicabo. Nemo enim ipsam 
voluptatem quia voluptas s. Lorem ipsum dolor sit amet, 
consectetur adipiscing elit, sed do eiusmod tempor incididunt 
ut labore et dolore magna aliqua. Ut enim ad minim veniam, 
quis nostrud exercitation ullamco laboris nisi ut aliquip ex ea 
commodo consequat. Duis aute irure dolor in reprehenderit 
in voluptate velit esse cillum dolore eu fugiat nulla pariatur. 
Excepteur sint occaecat cupidatat non proident, sunt in culpa 
qui officia deserunt mollit anim id est laborum. 

Tato všemi opuštěná lokalita u ZŠ Masarova doposud nemá ani 
jméno. V souladu s územním plánem je většina lokality určena  
k výsadbě zeleně. Spolu s Vámi bych chtěl pro budoucí park 
nalézt nové jméno i jeho finální tvář.

Za účasti odborníků na zahradní 
architekturu si spolu můžeme povídat 
o budoucnosti lokality v sále líšeňském 
radnice 11. 11. 2019 v 17 hod. 
   Břetislav Štefan – starosta

stejně jako žádný jiný typ odpadu. Pouze takový bioodpad je 
možné kompostovat a dále ekologicky využít. Také upozorňuji, 
že během celého roku je možné bioodpad odvážet do sběrných 

Do kontejnerů je možné ukládat  
pouze rostlinný odpad ze zahrady, 
zbytky jídel, ovoce, zeleniny

Zajimavá informace  
z článku k vypíchnutí

dvorů na ulicích J. Faimonové a Líšeňské. Rostlinný odpad ze 
zahrad lze rovněž pálit, a to až do konce listopadu, ovšem pouze 
v úterky, čtvrtky a soboty od 9 do 18 hodin. 
Nicméně třídění bioodpadu je k přírodě  
i k našemu životnímu prostředí šetrnější,  
a proto budu rád, když nabízené možnosti 
využijete.
   Martin Příborský – II. místostarosta

obnova povrchu tartanové běžecké dráhy, kterou tato, 
nejen sportovně založená škola, intenzivně využívá. Výměna 
střešní krytiny MŠ a ZUŠ na ulici Trnkova pokračuje podle 
harmonogramu a i přes spoustu deštivých dní se stavební firmě 
podařilo zabezpečovat stavbu tak, že do objektu nezateklo. 
Střecha by se v polovině měsíce měla lesknout v plné kráse.  
V MŠ Hochmanova je dokončena nová pergola, v MŠ Neklež 
budou děti užívat nové hřiště s 3D prvky…, a tak bych mohla 
s výčtem těch drobnějších akcí pokračovat. 

Co chystám do budoucna? V současné době intenzivně 
jednám s  investičním odborem MMB o změně investiční 
akce s názvem Modernizace MŠ Michalova na akci Přístavba 
a modernizace MŠ Michalova. Nestaráme se ale pouze 
o školy a školky, další výzvou bude  
2. etapa modernizace polikliniky, která bude 
probíhat v  příštím roce. Přeji Vám všem 
klidný a slunečný podzim.
   Ing. arch. Iva Kremitovská  
      I. místostarostka

lidická Hrušeň je živou 
PřiPomínkou Historie

Sázení Lidické hrušně v areálu ZŠ Novolíšeňská
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V září proběhlo v sále radnice další setkání líšeňských jubilan-
tů. Skoro padesát Líšňáků, kteří oslavili v letošním roce kulaté 
nebo půlkulaté narozeniny, přijalo mé pozvání a přišlo navzdo-
ry dešti a nevlídnému počasí.

V sále vládla dobrá nálada, každý oslavenec dostal drobné občer-
stvení, kávu a večeři. Milým překvapením pro všechny bylo určitě 
vystoupení výborného herce Městského divadla Brno, rozhlasové-
ho moderátora a baviče, pana Zdeňka Junáka. Se svou kytarou 
skoro hodinu bavil historkami a zpěvem celý sál. Na konci setkání 
jsme každému předali dárek – tradičně to byla meteostanice, bon-
boniéra a keramické kytičky. S organizací a v průběhu setkání po-
máhala usměvavá děvčata ze STAR coffe, večeři uvařili v Potrefené 
Huse a kytičky vyrobily paní učitelky ZŠ Pohankova. Jim patří velký 
dík a doufám, že v tradici se bude pokračovat i v příštích letech.

Další akcí, která teprve proběhne je tradiční, již 13. ročník tarokové-
ho turnaje nazvaného Memoriál MUDr. Josefa Holze. Turnaj se 
uskuteční v sobotu 15. 10. 2022, prezence začíná v 8 hodin, hrát se 
bude od 9.30 hodin. 

Proč o těchto dvou akcích píšu v jednom článku? Loňského roční-
ku se účastnilo 44 hráčů – nejmladšímu bylo 51 roků a nejstaršímu 
(i když jen podle kalendáře) neuvěřitelných 87 let a umístil se na 18. 
místě. Průměrný věk hráčů byl sedmdesát let – takže si dovolím je 

sál líšeňské radnice slouží Pro setkání
jubilantů ale i Pro Hráče taroků

nazvat seniory – a předváděli neuvěřitelné výkony. Taroky jsou ve-
lice složitou, ale pro trénink paměti nesmírně cennou hrou. Přeji 
všem účastníkům ještě mnoho dalších turnajů a určitě letos i další 
roky zase na shledanou.
l Iva Kremitovská, I. místostarostka

aktuality ii. místostarosty
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>>> pokračování ze str. 1
na první louku. Při výjezdu z trailu buďte 
opatrní, sjíždíte na frekventovanou cestu. 
K okruhům číslo 2 a 3 se dostanete 
asfaltovou  cestou, která se odděluje  
z údolí do kopce za bývalou restaurací  
U Raka (dnes Pilgrim). Kus před 
hájenkou se rozhodnete, zda vyrazíte 
doleva na okruh č. 2, nebo vyzkoušíte 
okruh č.3 vpravo.
 
Na dvojce vás čeká ještě chvilka 
stoupání. Odměnou vám bude trasa 
nejdelší, která měří 14 kilometrů, je 
méně technická a nejvhodnější pro 
děti. Po kličkování, klesání i stoupání se 
dostanete k cíli, a to opět k první louce. 
A opět dávejte pozor, vjíždíte na cestu 
oblíbenou zejména mezi pejskaři, tak 
ať nepřejedete nějakou tlapku. Nebo 
si ještě kousek vyšlápnete po asfaltce 
a vydáte se doprava na okruh číslo 
3. Tato trasa, jež začíná klesáním, je 
vhodná pro zdatnější cyklisty. V první 
části je trať značená červenou barvou 
a končí černou. Po nejnáročnějším 
(nebo také nejzábavnějším, záleží na 
úhlu pohledu), 6,5 kilometru dlouhém 
úseku se vyhoupnete opět na asfaltové 
cestě nad restaurací Pilgrim. Dávejte 
při výjezdu pozor, ať se nesrazíte  
s projíždějícím autem či jiným cyklistou, 
který si to peláší seshora.

Všechny stezky jsou v různých úsecích 
značeny informativními cedulkami. 
Např. zvýšená opatrnost, křížení cest, 
možnost srážky s autem a tak podobně. 
Dbejte tedy těchto upozornění. Když 
se po asfaltové cestě vrátíte dolů  
a u Pilgrimu se dáte doprava, zakrátko 

se dostanete na konec první louky. 
Toto místo spojuje všechny trasy,  
a proto je zde plánovaná základna. 
Na jaře 2020 plánujeme otevření 
ZÁKLADNY V MARIÁNSKÉM ÚDOLÍ. 
Cyklisté zde naleznou půjčovnu 
kol, servis, obchůdek s infocentrem  
a občerstvení. Základna byla v plánu 
mnohem dříve, avšak stále čekáme na 
všechna povolení k výstavbě. Zásadní 
byla změna územního plánu. Jsme ale 
trpěliví a věříme, že na jaře 2020 vám 
základna otevře své dveře. Srdečně 
zveme i procházející pěší na osvěžující 
nápoj či něco dobrého k zakousnutí“, 
informuje Veronika Tušková.
 
V plánu je také cyklokroužek pro 
děti od 6 let. Děti se v něm naučí, 
jak ovládat své kolo a pohybovat se 
s ním v terénu. Takový cyklokroužek 
úspěšně funguje už druhým rokem 

při základně v Jedovnicích. Líšeňské 
singletraily  se  jeví  jako  ráj  na  Zemi  
a štěstí pro všechny. Bohužel tomu 
tak  ale  není.  Traily  v  Líšni  mají   
i nepřátele. V červenci 2018 neznámý 
pachatel na jednu ze stezek nastražil 
past v podobě hromady kamení, a to 
těsně za zatáčkou. Jeden z jezdců, který 
trasu brázdí pravidelně, utrpěl vážné 
zranění. Na přelomu března a dubna 
tohoto roku se opět našel záškodník, 
který vynaložil ještě větší úsilí a do země 
nastražil pasti v podobě kovových trnů. 
Tentokrát tuto skutečnost projíždějící 
cyklista nahlásil policii. Policisté však 
nakonec případ kvůli nedostatku 
důkazů odložili. „Nepodařilo se zjistit, 
kdo tam hroty umístil a proč, zda  
v tom byl úmysl”, uvádí zpravodajský 
portál www.idnes.cz z  10. dubna 2019. 

HLAVNÍ TÉMA NÁZORY Z RADNICE

„Jsem z Líšně a jezdím tady často. 
Kombinuji cesty kolem rybníků i traily. 
Na trailech si ale nejvíc vyčistím hlavu, 
protože nemám strach, že mě někdo 
skočí do cesty, nebo se zamotám do 
vodítka nějakého psa. Jezdím tady  
i s pětitiletým klukem. Představa, že se 
za zatáčkou vrhne do hromady kamení, 
mě k smrti děsí. Kuba je malý kluk,  
a když si to nemocnicí odskákal 
dospělý chlap, který už má něco 
naježděno, nechci ani domyslet, co 
by mohlo čekat našeho Kubu“ říká 
maminka Verča (36). Při pravidelných 
údržbách trať kontrolujeme. Doufáme, 
že podobné situace se už nebudou 
opakovat. Dotyčný (či dotyční) by si 
měl uvědomit, že tím ohrožuje zdraví  
a životy ostatních,“ dodává paní Tušková.
 
Další, kteří z trailů nejsou nadšení, 
jsou myslivci. Stěžují si na hlučnost 
cyklistů. Zástupci spolku s nimi jednali 
a společně nalezli kompromisní 
řešení spočívající  ve zkrácení doby, po 
kterou jsou traily otevřeny. Z důvodu 
vyloučení rušení zvěře při pastvě  
a minimalizace rizik z výkonu práva 
myslivosti jsou stezky otevřeny 
následovně:

 ▶ prosinec - únor -  
STEZKY UZAVŘENY!!!

 ▶ březen, duben, září - listopad -  
9:00–17:00

 ▶ květen - srpen - 8:00–19:00
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zahrad lze rovněž pálit, a to až do konce listopadu, ovšem pouze 
v úterky, čtvrtky a soboty od 9 do 18 hodin. 
Nicméně třídění bioodpadu je k přírodě  
i k našemu životnímu prostředí šetrnější,  
a proto budu rád, když nabízené možnosti 
využijete.
   Martin Příborský – II. místostarosta

obnova povrchu tartanové běžecké dráhy, kterou tato, 
nejen sportovně založená škola, intenzivně využívá. Výměna 
střešní krytiny MŠ a ZUŠ na ulici Trnkova pokračuje podle 
harmonogramu a i přes spoustu deštivých dní se stavební firmě 
podařilo zabezpečovat stavbu tak, že do objektu nezateklo. 
Střecha by se v polovině měsíce měla lesknout v plné kráse.  
V MŠ Hochmanova je dokončena nová pergola, v MŠ Neklež 
budou děti užívat nové hřiště s 3D prvky…, a tak bych mohla 
s výčtem těch drobnějších akcí pokračovat. 

Co chystám do budoucna? V současné době intenzivně 
jednám s  investičním odborem MMB o změně investiční 
akce s názvem Modernizace MŠ Michalova na akci Přístavba 
a modernizace MŠ Michalova. Nestaráme se ale pouze 
o školy a školky, další výzvou bude  
2. etapa modernizace polikliniky, která bude 
probíhat v  příštím roce. Přeji Vám všem 
klidný a slunečný podzim.
   Ing. arch. Iva Kremitovská  
      I. místostarostka

Vážení spoluobčané, milí Líšňáci, v létě jsme intenzivně praco-
vali na rozběhnutých investičních akcích a opravách i přípravě 
dalších projektů, které bychom rádi zrealizovali ještě letos.

Začínáme stavět fotovoltaické elektrárny
Během léta proběhlo úspěšně výběrové řízení a byla podepsána 
smlouva s dodavatelem prvních čtyř fotovoltaických elektráren 
městské části, které se začínají stavět na školách a poliklinice. Byli 
jsme jedni z prvních ve městě Brně, kteří takové projekty připravi-
li, a přestože nás trochu zdržely změny v dotačních pravidlech, bu-
deme moci jako jedna z prvních městských částí profitovat z úspor 
při rychle rostoucích cenách energie. Samozřejmě nezůstáváme 
jen u těchto prvních vlaštovek, ale s vyhlášením nových dotačních 
programů začínáme připravovat projekty na další budovy ve sprá-
vě MČ. 

Rekonstrukce komunikací
Během léta se intenzivně pracovalo také na zlepšení stavu někte-
rých ulic. Dokončili jsme rekonstrukci ulice Synkova, kde byla roz-
šířena vozovka o pás oficiálních parkovišť, postaven nový chodník 
i přístupy k domům. Při té příležitosti Technické sítě Brno (TSB) 
vyměnily veřejné osvětlení. Brněnské komunikace (BKOM) a TSB 
podobně opravily i ulici Rašelinová, čehož jsme využili a nechali 
vybudovat i záliv pro umístění kontejnerů, které už nebudou stát 
na silnici. A ještě jsme stihli kompletně opravit chodníky ve třech 
zbývajících vnitroblocích na ulici Kubíkova, osadili nové lavičky 
a vysazujeme stromy i okrasné záhony. 

Kvůli přečtení úřední desky už nemusíte na radnici
Na jaře jsme na radnici instalovali první elektronickou úřední 
desku, která usnadní práci s vyvěšováním úředních dokumentů 
a ušetří náklady na tisk dokumentů. V rámci zvýhodněné nabídky 
jsme však získali desky dvě, abychom tu druhou umístili na ná-
městí Karla IV. U elektronické desky už totiž není nutné, aby byla 

jen na radnici. Naopak by měla být tam, kam 
lidé normálně chodí. Usnadní přístup k  in-
formacím těm lidem, kteří běžně nepracují 
s  počítačem a nemají přístup k  internetu. 
Místo na náměstí bylo vybráno s  ohledem 
na to, že zde byla funkční elektrické přípojka po bývalém novino-
vém stánku, kterou bylo potřeba jen zprovoznit. Místo bych také

považoval za provizorní do doby, než bude hotova rekonstrukce 
náměstí, kde se s deskou už bude počítat na nějaké vhodnější mís-
to. Další desky lze samozřejmě přidat i na další místa v  Líšni. 
Nejdříve bychom si však měli vyzkoušet, jaký bude o tuto službu 
zájem. pokračování na str. 5
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školní Pomůcky
Pro domov sv. markéty
Děkuji všem, kteří reagovali na výzvu a na farmářské trhy nebo 
i dodatečně přinesli krásné školní pomůcky, které jsem hned 
v pondělí 15. 8. předala. Za obě zařízení své poděkování vyjádřila 
paní ředitelka Mgr. Monika Žewucká, vedoucí Domova sv. Markéty: 
„…děkujeme ÚMČ Brno-Líšeň, všem milým dárcům i Vám osobně 
za iniciativu, díky které se podařilo vybavit děti z Domova sv. Mar-
kéty školními potřebami. Moc jste pomohli maminkám, které čas-
to nemají na školní výbavu dětí finanční prostředky. A děti vstoupí 
do nového školního roku s Vaší pomocí mnohem radostněji!“
l Eliška Vondráčková

Dokončili jsme opravu prostoru před ZUŠ a MŠ 
Trnkova
Rozšířený prostor před Základní uměleckou školou (ZUŠ) a Mateř-
skou školou Trnkova byl doplněn o mobiliář v podobě lavice a ku-
želů vymezujících prostor pro krátkodobé parkování.

Do prostoru bylo umístěno i umělecké dílo. Sochu Krása, která 
symbolizuje různé umělecké obory vyučované na ZUŠ, spolu s pít-
kem vytvořila líšeňská sochařka Martina Netíková. Vedle toho 
jsme se pustili i do opravy fasády ZUŠ a instalace nového osvětlení.

Kamerový systém
BKOM uzavřel smlouvu na realizaci první etapy kamerového sys-
tému, která má být hotova během podzimu. Kamerové body této 
etapy pokryjí prostor okolo radnice, plochu za Albertem i okolí ko-
nečné trolejbusu Jírova. Další kamery by měly být instalovány 
uvnitř zastávky tramvaje Jírova, rovněž napojené na datové cent-
rum na radnici.

Probíhá rekonstrukce sběrného dvora
J. Faimonové
Probíhá kompletní rekonstrukce a rozšíření sběrného dvora na Jo-
sefy Faimonové, který je provozován firmou SAKO. Tento sběrný 
dvůr jednak již nedostačuje svojí kapacitou a dále je nutné zlepšit 
jeho zabezpečení před neustálými návaly vandalů, kteří rozebírali 
plot a vynášeli odpadky do širokého okolí. Městská část už zde ne-
chávala několikrát likvidovat černé skládky, ale bez nového oplo-
cení je to sisyfovská práce.

Rekonstrukce by měla probíhat do října a v mezidobí můžete vy- 
užít sběrný dvůr ASTV na adrese Líšeňská 35 naproti bowlingu 
anebo další dvory SAKO v okolních městských částech, například 
na Lazaretní u Kauflandu nebo Malínské v Tuřanech.
l Martin Příborský, II. místostarosta
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„Ďjó moře! Proč nebydlíme u moře“ lituje pan Rybář v příběhu 
Hastrman ze slavných Povídek malostranských od Jana Neru-
dy. Tento povzdech mně utkvěl v paměti od školních let. Vidět 
moře, zkusit, zda je jeho voda skutečně slaná – to byl sen nás 
všech z malé vnitrokontinentální země v dobách, kdy dostat se 
k moři přece jenom nebylo tak jednoduché, jako dnes. Navště-
vovali jsme tedy alespoň různé pískovny nebo lomy, ve kterých 
bylo možné sbírat zkamenělé živočichy dávných moří na na-
šem území.

Na jižní Moravě, a tedy i v Líšni, bylo moře během geologické his-
torie vícekrát, naposledy zhruba před 15 miliony let. Čtenář může 
namítnout, jak to geologové mohou vědět, když v té době nebylo 
ještě po člověku ani potuchy. Naše poznání je založeno právě na 
výskytech mořských usazenin a zejména v nich obsažených zka-
menělých obyvatel dávných moří. Takovým krásným příkladem je 
nejvyšší etáž v  lomu na Hádech, kde jsou vidět sedimenty hned 
dvou moří, časově od sebe vzdálených 200 milionů let: tmavé lavi-
covité a zvrásněné (zprohýbané) vápence prvohorního stáří z roz-
hraní devon a karbon, které se usadily před 360 miliony let a na 
nich se nacházejí vodorovně uložené nažloutle bělavé vápence 
druhohorního (jurského) stáří, vzniklé v mělkém moři před 160 mi-
liony let. Pro prvohorní vápence jsou charakteristické na vrstev-
ních plochách stopy po lezení vrtavých organismů, které prožíraly 
bahno na jeho dně a zůstávaly po nich světlejší rourkovité stopy. 
Jurské vápence jsou zase plné zkamenělých mořských živočichů, 
ze kterých můžeme jmenovat brachipody, amonity, belemnity, li-
lijice, korály, ježovky, vzácně lze nalézt i zoubky žraloků.

Tentokrát se soustředíme na poslední moře, které se rozprostíralo 
v  Líšni v  mladších třetihorách, v  geologickém období zvaném 
spodní baden (před 16–15 miliony let). Jeho usazeniny, které mají 
charakter buď vápnitých jílů nebo hrubozrnných písků až zpevně-
ných vápnitých pískovců, můžeme vidět na více místech v Líšni. 

Jedno takové zajímavé a zároveň dobře přístupné místo se nachá-
zí uprostřed líšeňského sídliště pod ulicí Hofmanova, ve svahu 
uměle vytvořeného zářezu tramvaje č. 8. Místo je chráněno jako 
významný krajinný prvek a je nad ním umístěn informační panel. 
Co lze pod informačním panelem uvidět? Vystupuje zde vyvřelá 
hornina blízká žule, která tvoří podloží většiny líšeňského sídliště  
a označujeme ji jako granodiorit. Stáří horniny se pohybuje kolem 
600 milionů let a obsahuje tmavou slídu biotit, jež zde má unikátní 
charakter drobných sloupečků (ještě lepší ukázky tohoto minerálu 
se dají získat u nedaleké Jedovnické ulice). Na granodiorit naseda-
jí hrubozrnné písky, které geologové označují jako brněnské písky 
a představují usazeniny právě toho posledního moře, které kdy 
v Líšni bylo. Písky leží mírně šikmo a místy jsou zpevněny vápnitým 
tmelem na pískovec. Oba sedimenty obsahují úlomky minerálů 
z hornin, které moře postupně zaplavilo – křemen, živce, slídy, útrž-
ky starších třetihorních nevápnitých jílů nebo také drobné valoun-
ky starých vyvřelých a metamorfovaných hornin. Z mikrofosílií je 
přítomno množství mořských foraminifer (dírkovců).

Na jiných místech v Brně a okolí toto poslední moře uložilo nevrs-
tevnaté nazelenalé vápnité jíly (geologové je nazývají tégly), které 
jsou bohaté na mořské mikrofosílie – foraminifery, radiolarie, jehli-
ce živočišných hub, ostrakody, ostny ježovek a otolity (součásti 
statoakustického ústrojí kostnatých ryb). Badenské vápnité jíly 
mohou obsahovat i úlomky či 
celé velké zkameněliny schrá-
nek plžů, mlžů (ústřic), korálů, 
ježovek. V třetihorním moři žili 
i obrovští žraloci, obávaní me-
galodoni (Carcharocles mega-
lodon), kteří dosahovali délky 
do 15–18 m a hmotnosti 100 
tun. Rozevřená tlama mohla 
mít rozměry 1,7 × 1 m a byla vy-
zbrojena až 10 cm vysokými 
zuby s  pilovitými okraji. Zuby 
megalodonů se nalezly napří-
klad v nedalekých Sokolnicích, 
Blažovicích či v Brně-Židenicích. 
Obrovský žralok se tedy pravdě-
podobně proháněl i v moři nad 
dnešní Líšní.

Hloubka moře hodně kolísala díky členitému podloží a v prostoru 
Brna se odhaduje i kolem 400 m. Místy se na podmořských vyvý-
šeninách usadila i menší tělesa vápenců tvořených hlavně řasami 
nebo mechovkami (Židlochovice, Pratecký kopec, Komořany-
-Podbřežice). Jako další zajímavost lze uvést, že do tohoto moře 
několikrát spadl vulkanický popel, který přiletěl až z obrovských 
sopek nacházejících se na středním Slovensku. 
l Antonín Přichystal

když bylo v líšni naPosledy moře

Zub megalodona z usazenin 
třetihorního moře v  okolí Brna. 
Měřítko 3 cm.

Vodorovně uložené jurské vápence nad zvrásněnými vápenci 
z konce devonu v nejvyšším patře lomu na Hádech.

Informační panel nad chráněným krajinným prvkem
u Hofmanovy ulice.

Výchoz u Hofmanovy ulice. Vlevo rozpukané granodiority,
na ně nasedají písky a pískovce třetihorního moře. 
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Doba tričková a sandálová už je nenávratně pryč, to ale nezname-
ná, že zalezeme ke kamnům a nevystrčíme nos! Stačí se jen dobře 
obléct a užívat podzimních radovánek v přírodě. Třeba jako naše 
princezny z Lesní mateřské školy Mariánky, které se spolu s ostat-
ními učí a radují z přírody každý den. Rádi vám budeme inspirací!

Do nového školního roku jsme vyrazili s vervou a nadšením. Nové 
děti mezi nás zapluly jako nic a začínají se rodit nečekaná přátel-
ství. Společně s rodiči jsme připravili naši zahradu na zimu – umí-
me vzít do ruky hrábě, vozit kolečka a rovnat dříví, které nám siláci 
naštípali. Děkujeme všem pomocníkům! Dětem od října začínají 
pravidelné kroužky – bubnování se Soňou, výtvarka a našim nej-
zkušenějším kamarádům kroužek předškolní přípravy. Rodiče 
se můžou těšit na svůj Lesní den, kdy si prožijí den ve školce, jako 
by sami byli dětmi. Vyzkoušejí si rytmus dne, vzdělávací aktivity 
a pedagogové jim zodpovědí všechny otázky, které vyvstaly po 
prvních zkušenostech s přírodním vzděláváním. Společně se chys-
táme také na podzimní slavnosti, které dávají rytmus přírodě i na-
šemu školnímu roku.

Naše nejmenší pak zveme do oblíbeného kroužku Zvonečku pro 
děti do 3 let s doprovodem, který pořádá spolek Kavyl z. s. Budeme 
si společně hrát, zpívat a tvořit v  přírodě pod vedením lektorky 
z lesní školky. Scházíme se ve čtvrtky 9.30–11.30 na zahradě LMŠ 
Mariánky na konci ulice Samoty.

Podrobné informace, přihlášky a termíny najdete na našich webo-
vých stránkách www.lesnimarianka.cz nebo na stránkách našeho 
zřizovatele www.lesnikavyl.cz. Aktuální informace a inspirace sle-
dujte na našem FB profilu. Věříme, že se letos budeme moci schá-
zet bez omezení a přírodu si užijeme společně. Přejeme vám krás-
né podzimní dny a těšíme se na setkání!
l Michaela Žižková

Stalo se 
Salesko začalo nový školní rok s novými kroužky
V pondělí 19. září jsme otevřeli kroužky a aktivity – kromě již zaběh-
lých jsme nabídli i nové (Programování, Kytara, Dílnička pro mlad-
ší, Přes překážky, Deskové hry… a další). Stále máme volná místa 
v  kroužcích a Klubu rodičů a dětí. Pokud máte zájem, pište na 
info@salesko.cz nebo se ptejte na recepci Saleska.

Chystáme pro vás 
21.–23. 10. Salesko bude pořádat 3. bodovací turnaj SHM ve stolním 
tenise pro děti a mládež, kterého se účastní desítky dětí z celé Čes-
ké republiky.
26.–28. 10. Podzimní prázdniny, středisko bude zavřené.

Přijď do Oratoře!
Co je to Oratoř? Otevřený klub pro děti ve věku od 7 do 13 let. Je to 
místo právě pro tebe. Můžeš si přijít zahrát pinec, fotbálek, stolní 
hry nebo jen tak pokecat. Můžeme ti pomoci s úkoly, vyslechneme 
tvoje problémy a trápení. Každý den se na tebe těší tým animátorů, 
kteří pro tebe a s tebou budou připravovat pestrý program.
Oratoř je otevřená:
pondělí: 14.00–16.30 hod. úterý: 14.00–16.30 hod.
čtvrtek: 14.00–16.30 hod. pátek: 14.00–16.30 hod.
Během otevírací doby můžeš kdykoliv přijít nebo odejít. Každý den 
na tebe čeká pestrý program, který je zaměřen na různé činnosti 
(sport, výtvarné tvoření, deskovky, doučování a další). Máš mož-

nost si s námi napsat domácí úkoly i jen tak zablbnout. Jednou za 
čas se můžeš těšit i na nepravidelné akce plné her a zábavy (pře-
spávačky v Salesku, víkendovky a tábor).
Co můžeš najít v Oratoři?
Bezpečné prostředí, legraci, nové kamarády, pomoc a podporu, 
možnost něco nového se naučit nebo jen vypnout a odpočívat. 
Vedoucím otevřeného klubu je Mgr. et Mgr. Veronika Tomečková.
Případné dotazy můžete směřovat na  veronika.tomeckova@ 
salesko.cz.
Členství v klubu: roční průkazka (200 Kč/školní rok).

Obnovení pravidelných bohoslužeb v Salesku
Poskytujeme zázemí Římskokatolické farnosti Nová Líšeň – od ne-
děle 4. 9. se obnovily mše. Rozpis bohoslužeb v kostele sv. Jiljí ve 
staré Líšni a v Salesku naleznete na: www.farnostlisen.cz.
Na bohoslužby v Salesku je vstup hlavním vchodem: v tělocvič-
ně – neděle v 8.30; v kapli Saleska – úterý v 18.15, středa v 7.30, pátek 
v 18.15. 
Webové stránky farnosti Nová Líšeň: www.farnostnovalisen.cz.

kouzelný Podzim v mariánce
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kam v líšni sPolečenské akce – sPort – senioři – ostatní  říjen 2022

1. 10. 16.00 sk líšeň – mFk karviná  (2. fotbalová liga)

2. 10. 15.00 sk líšeň – Fc Hradec králové  (2. fotbalová liga žen)

3. 10.–31. 10. „Pozdní sběr 2022“ – výstava obrazů lenky vojtěcHové
  Malá galerie LíPa v prostorách pasáže budovy líšeňské radnice Jírova 2.

  FolklÓr v srdci
  Výstava trvá do 10. 10. Dokumentární fotografie Marka Kolaříka. Přípravy, průběh a hodové okamžiky
  za poslední dva roky. Klajdovská 28. Vstup zdarma. Pořádá KC Líšeň.   

6. 10.  14.00–17.00 slavnostní Pasování Prvňáčků na čtenáře kniHovny
  Knihovna Jiřího Mahena, Jírova 2.

 14.00 ProcHázka na bílou Horu
  „Bílendou“ nás provede Ing. Stanislav Juránek, který nás seznámí s její pohnutou historií i krásnou přírodou.
  Délka trvání 1,5 hodiny, lehčí terén. Sraz na zastávce MHD Malá Klajdovka. Informace 734 313 653.
  Vstup zdarma bez rezervace. Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva.

 17.00 PoHlazení duše
  KC Líšeň a Československá obec legionářská Brno 2 srdečně zvou na výstavu obrazů výtvarníků milujících život
  ve všech barvách, které nabízí. Vystavující: Svatopluk Drápal, František Gazboh a Marie Salátová.
  Vernisáž proběhne za doprovodu hudebního vystoupení skupiny Old Boys Poutníci a básnického slova
  Ivka Inspira. KC Kotlanka, Kotlanova 7. Vstup zdarma. Pořádá KC Líšeň.

8. 10. 16.00–18.00 Podzimní salesková burza
  Více https://www.salesko.cz/pripravujeme.

13. 10. 10.00 brněnské výstaviště od áčka Po zetko
  Provedeme vás historií výstaviště, seznámíte se s jeho rozvojem a architekturou jednotlivých pavilonů.
  Komentovaná prohlídka ve spolupráci s TIC Brno a BVV. Délka trvání 1,5 hodiny areálem výstaviště.
  Sraz v 9.45 u památníku Nový věk před hlavním vstupem. Informace: 734 313 653.
  Vstup zdarma bez rezervace. Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva.

 15.00–17.00 Počítačová Poradna
  Individuální poradenství Ing. L. Škraňky přímo na vašich přístrojích, vezměte je s sebou (notebook, tablet,
  chytrý telefon). Vstup zdarma. Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7, Brno. Informace: 734 313 653.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

15. 10. 8.00–16.00 Xiii. ročník tarokovéHo turnaje
  Sál líšeňské radnice, Jírova 2. Startovné 200 Kč. Přihlášky mob.: 608 353 682 nebo osobně při prezenci
  před turnajem. Každý účastník obdrží cenu. Pořádá Tarokový klub a KC Líšeň.

 8.00–13.00 Farmářské trHy
  Ulice Jírova.

 od 17.00 výstava FotoGraFií maPovéHo okruHu nekázanka
  KC Líšeň a Klub moravských fotografů zvou na výstavu fotografií z celostátní fotografické soutěže.
  Vernisáž s doprovodem hudebního vystoupení studentů JAMU. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstup zdarma.
  Pořádá KC Líšeň.

16. 10. 15.00 sk líšeň – Fc PraHa  (2. fotbalová liga žen)

20. 10. 14.00 strašidelná dílnička
  Tvoření podzimních a haloweenských dekorací z přírodních materiálů aneb dýně a černé kočky v hlavní roli.
  Kotlanka, Kotlanova 7, Brno. Informace: 734 313 653. Vstup zdarma. Dýně na dlabání – cena 50 Kč/kus,
  ostatní materiál na tvoření jiných výrobků zdarma. Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

 18.00 klasická Hudba na zámku
  Studenti hudební fakulty JAMU a KC Líšeň zvou na 1. koncert z cyklu Klasická hudba na zámku.
  Vystoupí posluchači Katedry klavírní interpretace. Obřadní síň zámku Belcredi, Pohankova ulice.
  Vstupné na místě základní 120 Kč, seniorské 70 Kč. Pořádá KC Líšeň.
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kam v líšni sPolečenské akce – sPort – senioři – ostatní  říjen 2022

Program Klubu seniorů Brno-Líšeň, z.s.
na 4. čtvrtletí 2022

Říjen 2022
4. 10. Dělňák – taneční zábava
11. 10. ÚMČ Jírova – volná zábava
18. 10. Dělňák – taneční zábava
25. 10. ÚMČ Jírova – volná zábava

Listopad 2022
1. 11. Dělňák – taneční zábava
8. 11 ÚMČ Jírova – volná zábava
15. 11, Dělňák – jubilanti II. pololetí 2022, taneční zábava
22. 11. ÚMČ Jírova – volná zábava
29. 11. Dělňák – taneční zábava

Prosinec 2022
6. 12. ÚMČ Jírova – Mikulášská zábava
13. 12. Dělňák – vánoční besídka, taneční zábava
31. 12. Silvestrovský pochod, začátek v Mariánském údolí

Klub seniorů Brno-Líšeň organizuje každou středu vycházky 
ve 14 hodin a od 2. 11. ve 13 hod. z nám. Karla IV.

Zdravotní cvičení pro seniory každý čtvrtek od 15. 9. od 10 do 
11 hod. na Kotlance.

Plavání pro členy Klubu seniorů každý pátek od 9. 9. od 17.00 
do 18.30 hod. (dvě skupiny) na ZŠ Holzova.

Informace o divadelních představeních a zájezdech vždy v úte-
rý od 14. 00 hod. v sále ÚMČ Jírova.

Všechny srdečně zveme.
l Klub seniorů Brno-Líšeň, z.s.

21. 10. 19.30 večer u cimbálu
  Přijďte si zatancovat, poslechnout i zazpívat oblíbené i méně známé lidové písně. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28.
  Vstupné na místě 100 Kč. Pořádá KC Líšeň.

22. 10. 15.30 sk líšeň – 1. sk Prostějov  (2. fotbalová liga)

23. 10. 15.00 Pirátská PoHádka
  KC Líšeň a divadlo Kubko zvou na loutkovou pirátskou pohádku.
  Kluk Eliáš společně s holkou, co velí lodi, se postaví Neptunovi, sirénám, Krakenovi a zákeřné Krevetě,
  aby pak spolu zachránili jejího taťku.
  Následuje představení knih Veroniky Kryštofové.
  Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstupné: 110 Kč.
  Předprodej: www.smsticket.cz a Copycentrum Líšeň, Jírova 10. 

23. 10. 11.00 sk líšeň – sParta PraHa b  (2. fotbalová liga žen)

3. 11. 14.00 dílnička s vůní kávy
  Tvoření s kávou u dobré kávy. Výroba podzimních nebo celoročních dekorací z kávových zrn.
  Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7, Brno. Informace: 734 313 653. Vstup zdarma.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva.

 15.00–17.00 Počítačová Poradna
  Individuální poradenství Ing. L. Škraňky přímo na vašich přístrojích, vezměte je s sebou (notebook, tablet,
  chytrý telefon). Vstup zdarma. Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7, Brno. Informace: 734 313 653.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva.

Více na www.kclisen.cz.

líšeňské Hody 2022

Foto: Petra Švehlová
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zš Horníkovazš Holzova
Noví učitelé a noví kamarádi
Přechod na druhý stupeň znamená pro děti mnoho změn: noví 
učitelé, nový systém výuky, často i nové děti ve třídě. ZŠ Holzova 
se každý rok snaží dětem tento přechod ulehčit a pořádá pro ně 
adaptační kurz.

Letošní program se odehrával částečně ve škole, částečně mimo 
ni, konkrétně v Mariánském údolí a v lanovém centru Proud. Pro 
děti byly připraveny týmové hry, soutěže, sportovní výzvy a úkoly 
k zamyšlení, při kterých měly možnost lépe poznat jak své spolu-
žáky a svého nového třídního učitele, tak samy sebe.

A jak program hodnotí třídní učitelka 6. C Marcela Horáčková? 
„Zvládli jsme se všichni více poznat, zažít spolu něco nového, podí-
vat se do přírody a načerpat síly do začátku školního roku.“
l Irena Pisková Dvořáková

Dopoledne plné her a přátelství
V úterý 6. 9. se prvňáčci vypravili z Pohankové na budovu Holzova. 
Čekali tam na ně noví kamarádi z 9. tříd. Ti připravili sportovní, vě-
domostní a zábavná stanoviště. S radostí je všichni společně splni-
li. Podle přiloženého plánku došlo i k prohlídce velké školy. Milým 
zakončením akce byl napsaný vzkaz od staršího kamaráda a slad-
ká odměna. Děkujeme a těšíme se na příští společné setkání.
l Žáci 1. A, 1. B, 1. C a jejich paní učitelky

A už je to tady. Začínáme nový školní rok
Je 1. 9., aktovku na záda a hurá do školy. Pro některé je to úplně 
poprvé, pro některé naopak už zvyk. Vzhledem k tomu, že je nás 
už jako mravenců a na zahájení školního roku chodí i stále více 
rodičů, rozdělili jsme uvítání na dvě části. Všichni od druhých do 
devátých tříd měli krátké přivítání na hřišti a naši noví prvňáčci 
o něco později před školou. Ale nebojte se, o nic nepřišla ani jedna 
skupina. Kromě přivítání panem ředitelem Burdou byla hlavním 
bodem programu NAŠE písnička – Horníkova prima je, kterou 
jsme sborově zpívali za školou, a prvňáčkům zazpívali žáci 4. tříd 
s přítomnými učiteli před školou. A dál? To už znáte. Skříňky, pře-
zůvky, třídy, spolužáci, učitelé, učení, zážitky, práce, zkušenosti, 
přestávky, adapťáky, zájezd do Anglie, soutěže, výlety, exkurze, 
školy v přírodě, kroužky, besedy pro rodiče… Budeme se opět sna-
žit, abychom naplňovali naši vizi, že jsme skvělá škola, kde rosteme 
společně. A jak naše sova ve znaku říká, jsme spolupracující, ote-
vření, veselí a aktivní! Přejeme všem povedený start, úspěšný let 
novým školním rokem a šťastné přistání.

Adaptační program v prvních třídách
Začátek září je ve škole ve znamení zvykání si. Největší změna je to 
vždy pro prvňáčky – i proto hned v úvodním týdnu v prvních tří-
dách proběhly adaptační programy se školní psycholožkou a její 
kamarádkou sovou Barborkou (Kdo uhodne, proč na ZŠ Horníkova 
zrovna sovička? Děti to věděly!).

Sovička se zpočátku trošku obávala a styděla, mezi novými dětmi, 
na novém místě, v nové situaci. Povídali jsme si o tom, jaké to je, 
když člověk přijde do nového prostředí a co mu může pomoci. Dě-
ti měly spoustu skvělých nápadů, vždyť i ony samy to teď po ná-
stupu do školy velmi dobře znají! Abychom se lépe poznali a měli 
pěkné společné zážitky, hráli jsme hry, tvořili společné dílo a děti 
si také vyslechly od paní psycholožky veselou pohádku. Do aktivit 
se s chutí zapojily i paní učitelky.

Poděkování našim žákům
V minulém školním roce ZŠ Horníkova dosáhla významného úspě-
chu v okresním kole sportovních soutěží pořádaných Asociací 
školních sportovních klubů. Podle výsledků všech soutěží přepo-
čtených na body jsme se umístili následovně: žáci prvního stupně 
na 1. místě, v soutěžích děvčat 2. stupně na 3. místě. Všem soutěží-
cím a učitelům za vzornou reprezentaci školy děkujeme.

Další články a fotografie jsou na našem webu
www.zshornikova.cz.



ŠKOLSTVÍ ŠKOLSTVÍ LÍŠEŇSKÉ NOVINY

10 ZPRAVODAJ MĚSTSKÉ ČÁSTI BRNO-LÍŠEŇ ŘÍJEN 2022 11

zš masarova zš novolíšeňská
Na táboře objevitelů doběhli pro poklad
první Mimoni a Indiana Jones
Základní škola Masarova žije poznáním i během letních prázdnin. 
Letos v červenci se tamní třídy, hřiště i tělocvična už popáté staly 
dějištěm příměstského tábora pro děti od 6 do 12 let.

Zatímco v prvním ročníku se nám přihlásilo necelých 30 dětí, letos 
jsme jich měli přes 80. Pozitivní odezva mě velmi těší a jsem rád, 
že se děti každý rok vracejí a odcházejí spokojené.

Letošnímu programu vévodilo téma objevování světa. Do šesti tý-
mů se děti rozdělily na základě fyzických, vůdcovských i logických 
dovedností. Kapitáni potom volili pro cestování nezbytné role řidi-
čů, kuchařů nebo chemiků. Ti potom svými dovednostmi překo-
návali nástrahy na cestě po jednotlivých kontinentech. Po slepu 
museli přejít dráhu podobnou podhůří Himálaje a získat ingre- 
dience pro výrobu elixíru proti vysokohorské nemoci. V jižní Ame-
rice zápolili s  indiánskými kmeny v čelenkové. Jihokorejskému 
programu zase vévodily závody v přetahování lanem nebo moder-
nější varianta známé dětské říkanky – cukr, káva, limonáda, čaj, 
rum, bum. Jeden den týmy zdolávaly překážky taky v  lanovém 
centru na Lesné.

Po celou dobu objevitelé sbírali za své výkony diamanty a jejich 
počet vždy v pátek stanovil, v jakém pořadí vyrazí na závěrečný lov 
pokladu. K jeho otevření museli získat klíč visící v kelímku na skále 
a pomocí indicií na utopeném pingpongovém míčku najít mapu 
k odměně. V honbě za pokladem museli prokázat silnou paměť, 
zručnost pro výrobu zbraní, přesnost při hodu na terč i obratnost 
na opičí dráze.

Poklad nakonec ve skrýších nalezli jako první Mimoni, následovaní 
Lovci. V druhém turnusu zvítězil tým Indiana Jones. Všichni, bez 
ohledu na pořadí, nakonec odešli se zaslouženými medailemi. Již 
se těšíme na další ročník! 
l Mgr. Vojtěch Jelínek

Finanční gramotnost zvládáme
Žáci 8. ročníku naší školy se zapojili do soutěže „ROZPOČTI SI TO!“, 
která má za cíl uvést žáky do světa finanční gramotnosti. Žáci byli 
rozděleni do menších týmů. Ty si na začátku soutěže vybraly rodi-
ny a určily si role, které v rodině budou zastupovat. V tomto rozlo-
žení poté řídily finance celé rodiny.

Soutěž probíhala online, během ní týmy dostávaly různé úkoly a za 
ně získávaly soutěžní měnu „chechtáky“. Do finále postoupily tý-
my, které během prvního kola soutěže získaly nejvíce „chechtáků“. 
Konkurence byla veliká, celkem se zúčastnilo soutěže přes 300 
týmů.

Náš nejúspěšnější tým Fešáci se ve finále umístil na 11. příčce a tým 
Distributoři hned za nimi. Považujeme za velký úspěch to, že jsme 
se dostali až do finále soutěže. Zároveň to považujeme i za výhodu 
a získané zkušenosti plánujeme využít v soutěži i v příštím roce. 
Oba týmy by rády poděkovaly paní učitelce Daniele Válkové za úsi-
lí a velikou podporu, kterou jim poskytla.
l Štěpán Chaloupka

Úspěšné vystoupení na Festivalu vědy
Začátek školního roku byl i letos spojen s účinkováním našich žáků 
na Festivalu vědy. Letos se představili členové matematického 
kroužku a kroužku LegoRobotiky na stáncích umístěných nově 
v prostorách pavilonu A na brněnském výstavišti. Akce probíhala 
od pátku 9. 9. do neděle 11. 9. a zapojila se do něj řada vysokých škol 
a (nejen) vědeckých institucí, hlavním organizátorem bylo Plane-
tárium Brno.

Matematický kroužek ZŠ Novolíšeňská si připravil ukázku toho, ja-
kým způsobem společně ve volném čase objevujeme krásy mate-
matiky. Návštěvníci si s námi mohli zahrát matematické hry, potrá-
pit si hlavu nad hlavolamy nebo zajímavými úkoly. Součástí naší 
expozice byly i hrátky se zrcadly a optikou. Návštěvníci si taktéž 
mohli vyzkoušet naši online hru připravenou přímo pro Festival 
vědy. Velký úspěch měly i deskové hry zaměřené na matematiku 
a logiku, které jsme případné zájemce naučili hrát.

Kroužek Lego robotiky představil roboty simulujícími např. činnost 
radaru, vysokozdvižného vozíku nebo originální čtečku digitálně 
zakódovaného textu. Zejména mladší návštěvníci ocenili možnost 
projet si dráhu s robotem na dálkové ovládání nebo s robotickým 
transportérem překonávajícím překážky. Všechny exponáty žáci 
navrhli a sestavili pomocí stavebnice Lego Mindstorm a Microbit.
Naše expozice se těšila zájmu mnohých návštěvníků z řad dětí 
i dospělých, přijelo se podívat i několik tříd z 2. stupně naší školy. 
Celkový počet návštěvníků Festivalu je odhadován na 10.000.
l Mgr. Daniela Válková, Ing. Věra Fabíková
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PK Geo, s.r.o.
Jeøábkova 5, 602 00 Brno
e-mail: pkgeo@pkgeo.cz
www.pkgeo.cz

  Pospíšil: 603 416 515   Kobližek: 603 203 520

KOMPLEXNÍ
GEODETICKÉ

PRÁCE

L
E
V
N
Ì

R
Y

CH
L
E

Přepni do stavu beztíže
za tři, dva, jedna…
Optický internet vhodný 
pro studentské byty

�  .netbox.cz

CÍTÍTE, CO VAŘÍ SOUSED?

+420 601 153 200

Zadarmo Vám uděláme kontrolu 
jedné šachty kamerou

– Čistíme a dezinfikujeme odvětrávací šachty
– Opravujeme střešní ventilátory

V nečištěných odvětrávacích šachtách jsou baktérie, plísně, 
alergeny, choroboplodné zárodky, karcinogeny.

před čištěním po vyčištění

www.plicedomu.cz

Domácí zabijaèku 14.–15. 10. 2022
poøádá SK Slatina, areál SK Slatina
pivnice na Spartaku (vchod z ul. Tuøanka 1, Brno-Slatina)

pátek 14. 10. od 10.00 do 18.00 hod.
zažijete atmosféru výroby domácí zabijaèky, prodej 

sobota 15. 10. od 8.00 do vyprodání
prodej pochutin ze zabijaèky: tlaèenka, jitrnice, jelita, škvarky, sádlo, ovar,
polévka èerná (do vlastních nádob), uzená slanina, uzený bok,
uzená krkovice, maïarská klobása, šunková klobása, zabijaèkový guláš

Inzerci do Líšeňských novin přijímá:
Tiskárna SETTRONIC, Bubeníčkova 30, Brno, tel.: 548 538 528, 603 588 964, e-mail: info@settronic.cz

PLOŠNÁ INZERCE: 42 Kč/cm2 + 21 % DPH (šířka 8,80 cm nebo 18,00 cm, výška dle potřeby do 26,70 cm).
ŘÁDKOVÁ INZERCE: 125 Kč/řádek + 21 % DPH (cca 60 znaků/1 řádek vč. mezer).
SLEVY: 2× uveřejnění –5 %, 3× uveřejnění –10 %, 4× a více uveřejnění –15 %.

Prode j  nápo jù  „U pavouka“
Velký výběr alko a nealko nápojů. Stáčená vína, značková a ročníková. Na objednávku sudové 

pivo od 10 litrů. Zaveden prodej pivních speciálů a Pivrncovy kosmetiky.
Trnkova 15, Stará Líšeň, tel.: 605 251 927 v otevírací době Po–Pá 14–20 hod.,

So 9–12 a 14–20 hod. Od 1. 1. 2016: Ne – zavřeno.
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Úvazek dle dohody 4–6 hod. denně.
Pouze ranní směna. Práce v malém kolektivu české firmy.

Místo výkonu práce: Kaštanová 34, Brno (u MAKRA směr Tuřany)

Tel. 775 330 122, info@meta-pyro.cz

Chráněná dílna hledá ženy a muže s OZP. 
Jednoduchá ruční montážní práce.

tel.: 
544  210 118

mobil:
603 486 467

info@lekhornik.cz
otevírací doba:

Po–Čt 7–17.00, Pá 7–15

LÉKÁRNA POD KLAJDOVKOU
Možnost rezervace e-receptu telefonicky nebo 

pomocí formuláøe na webu a stále nabízíme 
zdarma dovoz inkontinenèních pomùcek.

Na øíjen vybíráme:
Terezia hlíva s rakytníkem 1+1 – od 209 Kè, Mollers omega 
– 299 Kè, Colafit 60 ks – 339 Kè, Ibalgin 100 tbl – 159 Kè.

POMŮCKY PRO
VAŠE SLADKÉ I
SLANÉ PEČENÍ 

www.svetpeceni.com  

Zábrdovická 16, 615 00 Brno 

 ELEKTRIKÁŘ: montáž, opravy, revize – vč. so a ne. Tel.: 777 019 667.

 MALBY 21 Kč/m2, nátěry dveří 450 Kč/ks, radiátorů, oken, rýn, střech, 
fasád, ZEDNICKÉ PRÁCE, TAPETOVÁNÍ, Živnostníci pro LÍŠEŇ.
606 469 316, www.maliribrno-hezky.cz, platba hotově = SLEVA 250 Kč!

 Koupím 1+kk nebo 2+kk v Brně. FINANCE MÁME. Tel. 601 586 468.

 Koupíme byt 3+1 v Líšni. T: 720 025 638.

 STĚHOVÁNÍ SCHUPLER spol. s r. o. Nabízíme kompletní stěhovací 
a vyklízecí služby a autodopravu. Garance předem dohodnuté ceny 
zakázky! Informace na tel. č. 606 215 826. www.stehovani-schupler.cz.

 KUCHYŇSKÉ LINKY A VESTAVĚNÉ SKŘÍNĚ, dvířka, skříňky
a pracovní desky na míru. www.vrbakuchyne.cz. Vrba 603 438 707.

 REKONSTRUKCE BYTOVÝCH JADER, KOUPELEN A TOPENÍ.
Poradenství, návrh, realizace na klíč. Tel.: 513 034 551, mobil:
704 458 187, e-mail: info@tzbcentrum.cz, www.tzbcentrum.cz.

 MONTÁŽE A OPRAVY SPOLEČNÝCH A INDIVIDUÁLNÍCH TV 
ANTÉN, SATELITŮ A TV ROZVODŮ, MĚŘENÍ TV, SAT SIGNÁLŮ, 
DODÁVKY NA KLÍČ. Kučka-Menčik, Popelákova 21, Líšeň.
Tel. 602 536 866, 603 443 626, e-mail: frantisek.kucka@volny.cz.

 OPRAVY TELEVIZORŮ, LCD monitorů, Hi-Fi věží a jiné domácí 
elektroniky. Rychle, levně a kdykoliv. Ing. Miloslav Hánečka,
Herbenova 8, Stará Líšeň. Tel.: 544 217 106, mob.: 723 624 643.

 REKONSTRUKCE KOUPELEN, JADER, INTERIÉRŮ NA KLÍČ. 
Práce obkladačské, zednické, sádrokarton, instalatérské, malířské. 
Spolehlivost, kvalita. Tel. 777 141 165, 773 518 654.

 KOUPÍME STAVEBNÍ POZEMEK, DŮM ČI STARÝ RODINNÝ 
DŮM K REKONSTRUKCI. Nejlépe Židenice, Líšeň, Obřany a okolí. 
Finance máme. Tel. 739 070 023.

 HLEDÁM TECHNIKA, který mně poskytne servis na násobičky 
napětí. Mohl by také vyrobit a oživit vysílač 1W podle návodu 
na webu Danyk. Nejlépe nezaměstnaný nebo důchodce. Problém: 
Zátěž a kapacita kondenzátorů. Kontakt: 737 802 975.

 SŠ stroj. a elektro Brno, Trnkova 113, Brno-Líšeň, příjme na 
zkráceny pracovní úvazek recepční na Domov mládeže. Jedná 
se o 12hodinový provoz. Vzdělání může být i bez maturity. Vhodné 
i pro aktivní důchodce. Požadujeme dobrý zdravotní stav a bez-
úhonnost. Nástup možný dle dohody.

 Info: Havlíčková A., t. 777 990 780, e-mail: havlickova@sssebrno.cz

 VÁNOČNÍ DÁREK: převod z videokazet na fl ešku nebo DVD, levně.
Tel. 777 554 484.

Firma z Brna hledá stavebního dìlníka 
pro zakázky na pokládku kanalizací, 

vodovodù a zemní práce. 
Nabízíme: práce na HPP (ne na živnostenský list), zázemí firmy s více 
než 25letou pùsobností v oboru, pracovní doba Po–Pá, jednosmìn-
ný provoz, stavby v regionu Brnìnska, pracovní odìv, roèní odmìny, 
férové jednání a pøístup.

Požadujeme: prokazatelná praxe v oblasti pokládky kanalizací, vodo-
vodù, ØP sk. B, èistý trestní rejstøík, výuèní list, fyzická zdatnost, 
spolehlivost, ochota uèit se novým vìcem.

Nástup možný dle dohody. Více pøi osobním setkání.

Tel. 602 711 184

tisk, grafickÉ prÁce

Tiskárna SETTRONIC, Bubeníèkova 30
tel. 548 538 528, 603 588 964, info@settronic.cz

letáky

plakáty

brožury

časopisy
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o demokracii v Československé republice se jednota postupně 
změnila v součást tzv. sjednocené tělovýchovy, koordinované a ří- 
zené (stranickým) státním aparátem. V té době bylo z jednoty vy-
loučeno 20 členů. Řada členů na protest proti uplatňovaným po-
stupům a novým poměrům odešla z jednoty sama. Politické 
postihy pak zasáhly i některé další součásti sokolského života 
(např. v Líšni velmi oblíbené loutkové divadlo). 

Následovalo období „socialistické tělovýchovy“. Jednota prožila 
pod různými názvy 38 let, na které vzpomněl Ludvík Vaculík násle-
dovně: „Já v roce 1955 cvičil na celostátní spartakiádě! Důvod byl 
sokolský… Vystoupením na sokolském stadionu jsme se hlásili 
k národu, ke svobodě, k dějinám…“ Také v líšeňské jednotě nenašla 
indoktrinace poměrů na sokolovně patřičnou ozvěnu. „Nazdar“ se 
tradovalo jako základní pozdravení. V roce 1969 pak byl pro odbor 
základní tělovýchovy obnoven název „Tělocvičný odbor Sokol“ 
a nebyl ani později v období tzv. normalizace zrušen. Sokolská 
věc v jednotě stále žila. K oporám jednoty nadále patřili cvičenci  
a činovníci z tradičních sokolských rodin. Funkci tajemníka jedno-
ty vykonával Miroslav Řezníček, člen předválečného Sokola, bas-
ketbalista a výborný loutkář divadla jednoty. Kronika jednoty kon-
statuje: „…odbor základního cvičení ve skutečnosti po dobu celých 
totalitních 41 let pracoval po vzoru Sokola.“

Po pádu komunistického režimu vyjádřila jednota svou historic-
kou kontinuitu obnovením Sokola nejen formálně, ale i fakticky, 
navázáním na dědictví tyršovských myšlenek a přístupů. Osamo-
statnila se kopaná jako klubová organizace, byla vyřešena proble-
matika restaurace a její převedení do soukromého nájmu. Po for-
málních peripetiích zvolila valná hromada jednoty 2. 12. 1991 
(prakticky 100 let po založení líšeňského Sokola) nové vedení, kte-
ré otevřelo cestu k současnému stavu jednoty. 

Počet členů se podstatně zvýšil. Na 500 sokolů představovalo ka-
pacitu, kterou sokolovna jen stěží zvládala. Cvičitelský a trenérský 
sbor se stabilizoval a vytvořil předpoklady pro pokračování do příš-
tích let. Líšeňský Sokol získal vysloveně občanský ráz a stal se pří-
ležitostí pro rekreační tělovýchovu občanů staré i nové Líšně. Sou-
časně však změnil své vnitřní tělovýchovné uspořádání. Klasickému 
cvičení, byť moderně pojatému s hudebním doprovodem a cvi-
čebním nářadím, se věnují především děti a ženy, chlapecké 
a mužské složky dávají přednost především míčovým hrám. 

Co dnes Sokol nabízí líšeňským občanům? Jednota je organizačně 
rozdělena do dvou odborů. Odbor všestrannosti (dnes především 
pro děti a ženy) nabízí cvičení pro ženy, zdravotní tělocvik pro ženy, 
aerobik/stepaerobik, cvičení pro rodiče s dětmi, rytmickou gym-
nastiku, taneční skupiny „Střevíčky“, „Mystery“ a „Roxanne“ a kon-
diční kulturistiku. Posledně jmenovaná kondiční kulturistika zahr-
nuje především muže, je však otevřena i ženským zájemkyním pro 
posilování svalstva celého těla či tvarování postavy. Odbor sportu 
je tvořen oddíly basketbalu (3 družstva mužů), malé kopané, stol-
ního tenisu (řada družstev mužů, žen a mládeže) a volejbalu (zá-
vodní i rekreační družstvo).

V závěru této stručné upoutávky můžeme ještě jednou zdůraznit 
to, co jsme vyjádřili před pěti roky v publikovaném pohledu na po- 
drobnou historii líšeňského Sokola (Brzobohatý R. et al.: Líšeňský 
Sokol v proměnách času, vyd. TJ Sokol Líšeň, 2017, 108 stran). Naše 
jubileum „…zastihlo líšeňský Sokol v kondici, která svědčí o tom, že 
byl, je a věříme, že i bude přirozenou a vyhledávanou součástí ve-
řejného života obce.“ To platí i dnes. 
l Rostislav Brzobohatý

Zakládající listina líšeňského Sokola z 20. 11. 1892

Nově postavená sokolovna – pérovka B. Jágra (1928)

S plným zaujetím cvičí děvčata na akademii pro veřejnost (2012)

dokončení ze str. 1

sokoli v líšni rozdávají radost ze sPortu
už 130 let

„Júúúú...., ta to umí“ – děti se připravují na akademii (2012) 
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V  neděli 4. září uspořádal Tenisový klub Líšeň ve spolupráci 
s 2 Trenéři s.r.o. v areálu tenisových kurtů Tenis u lomu tenisový 
turnaj neregistrovaných dětí a mládeže. Letošní již 7. ročník 
provázela nepřízeň počasí. Když déšť během dopoledne ustal, 
mohl se turnaj pro 8 chlapců a 6 dívek rozběhnout naplno.

Podle toho jak ovládají tenisovou raketu, byly děti rozděleny do 
dvou kategorií. Za vydatného přispění hráčů a hráček z TK Líšeň, 
kteří zajišťovali organizaci, strávili všichni účastníci i jejich početní 
příznivci z řad přihlížejících příbuzných, příjemnou neděli.

Ti nejmenší a nejmladší soutěžili nejprve na polovině kurtu v růz-
ných disciplínách zaměřených na obratnost, rychlost, přesnost  
i celkovou šikovnost. Soutěžili však nejen v  těchto všeobecných 
disciplínách, ale následně i v tenisových soutěžích, kde dokazovali, 
jak ovládají tenisovou raketu a míček. Po vyhodnocení všech sou-
těžních disciplín (dovednost s raketou, hody, běhy, atd.) byla nej-
lepší Jana Drochytková před Ondřejem Janouškem a jeho brat-
rem Michalem. 

Hráči a hráčky, hrající na celém kurtu, byli v jedné skupině systé-
mem každý s každým. Po odehrání všech zápasů bylo toto pořadí:

Třetí týden v srpnu se v prostorách naší Sokolovny opět usku-
tečnil taneční příměstský tábor, tentokrát pro taneční skupinu 
Esperanza.

Program byl nejen o tancování, ale také se holky dozvěděly hodně 
zajímavého o různých tancích, které si vyzkoušely a poté v odpo-
ledních hodinách si vždy společně zasoutěžily. Poslední den odpo-
ledne byl určen i rodičům, prarodičům a sourozencům, se kterými 
jsme si zahráli a nasmáli se u hry na „bezdomovce“. Vzhledem k to-
mu, že počasí nám nakonec přálo, užili jsme si ještě společný večer 
u táboráku při opékání špekáčků. Tak zase za rok.
l Míša a Eva Vrbovi 

v soutěži 27 týmů
SK Líšeň má v  letošním ročníku fotbalových soutěží bohaté za-
stoupení. Celkem do hry vstupuje 27 týmů, čímž se zřejmě líšeňský 
fotbal v tomto směru řadí mezi nejpočetnější. V soutěži mužů hra-
je první tým II. ligu, B mužstvo krajský přebor, C tým městský pře-
bor a senioři startují v soutěži Old boys. V moravských soutěžích 
bojuje po dvou týmech mladších i starších dorostenců a stejný 
počet žactva. V městských soutěžích nastupuje jeden celek mlad-
šího žactva, čtyři družstva starších přípravek, z nichž jedno je dívčí, 
a pět družstev mladší přípravky, z nichž je jedno složeno opět z dí-
vek. Ve speciálně ženských soutěžích hraje první celek Líšně II. li-
gu, B tým startuje v divizní skupině C a dorostenky hrají II. ligu ve 
skupině Morava. Dvě družstva žákyň (mladší a starší) hrají I. ligu, 
skupinu Morava.
l Miloslav Vlašic

oceněný vandas
Prvním hráčem, který v letošním ročníku F:NL obdržel cenu nej-
lepšího hráče měsíce, se stal líšeňský útočník Pavel Vandas, který 
přišel na přestup ze Slavoje Vyšehrad. K ocenění přispěl zejména 
domácí duel druhého kola proti Varnsdorfu, v němž Vandas na- 
střílel soupeři během necelých deseti minut tři góly. K hattricku 
přidal v měsíci další dvě branky, čímž vedl i tabulku kanonýrů.
l Miloslav Vlašic

stáňa Hraje doma
Bývalý ofenzivní fotbalista SK Líšeň, osmadvacetiletý Bronislav 
Stáňa, ukončil v létě v brněnském dresu svoji profesionální karié- 
ru a vrátil se domů na Znojemsko. Přestoupil do FC Bohutice, kde 
před 22 lety s fotbalem začínal. V současné době nastupuje v nej-
nižší okresní soutěži, IV. třídě. 
l Miloslav Vlašic

Liga v říjnu

V  říjnových dnech čekají fotbalisty SK Líšeň ve druholigové 
soutěži dva domácí zápasy. V sobotu 1. října přijede do Líšně 
celek MFK Karviná, který vyhlásil před startem soutěže cíl 
okamžitého návratu mezi elitní českomoravskou šestnáctku. 
Začátek utkání je v 16 hod. Po dalších dvou zápasech na hřišti 
soupeřů se představí svěřenci trenéra Valachoviče doma v so-
botu 22. října od 15.30 hod. proti 1. SK Prostějov.

Druholigové ženy SK Líšeň budou hrát v neděli 2. října proti FC 
Hradec Králové, v neděli 16. října hostí FC Praha a další neděli 
23. října Spartu Praha B. První dva zápasy začínají v  15 hod., 
poslední v 11 hod. 

tj sokol brno-líšeň usPořádal Příměstský
taneční tábor

1. Barbora Trojčáková, Gym. Cyrilometodějská
2. Aneta Cikrlová, Gym. Křenová
3. Martin Bumbálek, ZŠ Novolíšeňská 

Hráči na prvních třech místech v jednotlivých kategoriích obdrže-
li věcné ceny, všichni účastníci občerstvení a drobnou upomínku.
Během celého turnaje byla pořizována fotodokumentace, která 
sloužilí k prezentaci Městské části Brno-Líšeň.

Fotky z  turnaje je možné prohlédnout na www.brno-lisen.cz ve 
sportovní rubrice. Partnerem akce byla Městská část Brno-Líšeň.
l Ladislav Breicetl 

tenisový turnaj dětí a mládeže 2022
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Útočník fotbalové Líšně, třiadvacetiletý Martin Zikl, začal s fot-
balem už v šesti letech, kdy se přihlásil se svým starším brat-
rem Tomášem v židenické ČAFC. V patnácti podepsal svůj prv-
ní přestup. Záhy se ve Zbrojovce objevil v družstvu prvoligo- 
vých starších dorostenců, ačkoliv hrál s  chlapci o dva, či tři 
roky staršími. Společně s Martinem byli v týmu současní profe-
sionální fotbalisté Floder, Gáč, Jambor, Janošek, Kučera, Rů-
sek, Ulbrich, Vedral, Zukal i bratři Vintrovi. V sedmnácti letech 
nastupoval v juniorské lize. Do prvního týmu vkročil už ve 
svých osmnácti, kdy mu trenér Roman Pivarník dal příležitost 
k premiéře na podzim v roce 2017. Ve svém třetím prvoligovém 
utkání proti Zlínu vsítil svůj první, pohříchu i dosud jediný gól 
v nejvyšší soutěži, v níž má za sebou osm startů.

Jak jste vnímal cestu do nejvyšší soutěže?
Trenér Pivarník si mě vybral z  družstva U19, které tehdy vedlo 
I. dorosteneckou ligu. Vládla v něm pohoda na rozdíl od mužstva 
dospělých, hrajícího o záchranu. Vstoupil jsem do něj dobře nala-
děný, neměl jsem žádné zábrany. V zimě jsem se už připravoval 
s muži a na jaře byl i v základní sestavě. Jenže jsem si na Slovácku 
zlomil prst na noze, a tak jsem stihl jen osm prvoligových zápasů.

Nosil jste v nejvyšší soutěži číslo 77. Jak jste se k němu dostal?
V dorostu i juniorce jsem měl číslo 7 nebo 10. Protože sedmička 
byla v Brně po odchodu Zavadila odloženým číslem, řekl jsem kus-
todovi o číslo 17, ale to nebylo k mání. Kustod mi řekl, že nyní ve 
světě frčí vysoká čísla. Dohodli jsme se na dvou sedmičkách.

Co přišlo po pádu do nižší soutěže?
Zůstal jsem v mužstvu, které se mělo vrátit zpět do I. ligy. Jenže po 
pár kolech byl odvolán trenér Pivarník a já poté dostával méně 

příležitosti, protože nový kouč sázel na zkušenější hráče. Odehrál 
jsem 14 zápasů a dal jen dvě branky. Ve dvojici barážových zápasů 
jsem odehrál jen pár minut v Příbrami. V dalších ročnících jsem 
sice odpracoval celou přípravu, ale odcházel jsem vždy jinam na 
hostování.

Jak jste nesl tuto skutečnost?
Určitě ne dobře. I když jsem hned první rok vsítil za Líšeň na hos-
tování sedm branek, přece jen jsem toužil po Zbrojovce.

Hledal jste cestu do prvoligových vod prostřednictvím agenta?
Byl jsem u SportInvestu, ale nedoneslo se mi, že by měl někdo zá- 
jem. Ale nechtěl jsem odejít. Měl jsem smlouvu a duší jsem Brňák. 

Před rokem jste definitivně opustil Zbrojovku a přestoupil do 
Líšně. S jakými pocity?
Bylo to pro mne vysvobození. Nebyl jsem ani v prvním mužstvu, 
ale začínal jsem soutěž v divizi s béčkem. To mě nenaplňovalo. Byl 
jsem rád, že se nakonec vedení obou klubů dohodlo a já se v prů-
běhu podzimní části přestěhoval do Líšně. Přestup jsem si vyřizo-
val sám, neboť jsem před tím spolupráci s agenturou ukončil.

Na rozdíl od Zbrojovky trénuje Líšeň v odpoledních hodinách. 
Jak jste si zvykl na jiný režim?
Měl jsem najednou problém, co po ránu s volným časem. Ale dnes 
už jej dokážu smysluplně zaplnit. Chodím třeba do posilovny. 
A nyní jsem připojil i práci. Jednou, či dvakrát týdně jezdím jako 
kurýr pro jednu společnost. Takže si přivydělám i nějakou korunu. 
Přemítám i o návratu k vysokoškolskému studiu. 

Rozloučil jste se s myšlenkou návratu do I. ligy?
Fotbal stále stojí na prvním místě. Dělám vše pro to, abych se fot-
balově uplatnil a zase jednou první ligu hrál.

Co třeba s Líšní?
Nemáme za cíl postoupit. Hrajeme zápas od zápasu. Ale kdyby se 
postup zdařil, bylo by to milé.
l Miloslav Vlašic, foto: Martina Šperková

zikl se s myšlenkou na liGu nerozloučil

ç Martin Zikl nosí v Líšni dres s číslem 15


